
 
Formandsberetning 2023 – 2024 

1. oktober 2024 

 

Bestyrelsen  

Formand:  Leo Helmer 

Næstformand:  Karl Kristian Andersen  

Kasserer:  Dorthe Hyldahl 

Sekretær:  Niels Jørgen Andersen 

Bestyrelsesmedlem:  Lasse Ebdrup 

Bestyrelsessuppleant:  Ove Jensen 

Associeret bestyrelsesmedlem:  Jørn Hviid Carlsen og Kim Hedegaard 

Bestyrelsen har holdt 5 egentlige bestyrelsesmøder siden sidste generalforsamling, men har jo ofte været sammen 

på kryds og tværs i fm. udførelse diverse vedligeholdelsesopgaver, møder med kommunen, egne eller andres 

arrangement.    

 

Restaurering af gangtøj, vandturbine mm.  

D. 12. juni 2024 bevilligede Aalborg Kommunes Landdistriktspulje kr. 430.000 til restaureringen, således fuld finan-

sieringen er opnået. Vi har modtaget følgende tilsagn om støtte:  

• Augustinus Fonden kr. 250.000 

• Torben Vejs Fonden kr. 20.000 

• Sparekassen Danmark kr. 50.000, som skal bruges lokalt 

• Melsen Fonden kr. 300.000 

• Aalborg Kommunes kulturpulje Rum & Rammer kr. 400.000 

• Realdania kr. 400.000 

• Aalborg Kommunes Landdistriktspulje kr. 430.000 

• I alt kr. 1.850.000 

Det betyder også, at vi har skrevet kontrakt med møllebygger Christoffer Palle, Nykøbing F., som forventer at be-

gynde færdigrestaureringen november 2024. Jf. kontrakten skal restaureringen være afsluttet 1. maj.  

Finansieringssammensætningen betyder at ca. kr. 1,4 mio. allerede er udbetalt, så vi behøver ikke at skulle optage 

byggelån denne gang. Det giver os budgetmæssigt en væsentlig større frihed, da banklån er dyre, og det store 

beløb giver gode renter.   

Vi stiller efter en officiel indvielse samtidig med afholdelse af Vox Live 2025.  

 

Vedligeholdelsesopgaver og nyerhvervelser  

• Vi har fået sat 3 strålevarmepaneller op i bagmøllen.  

• Vi har købt to håndkværne i Holland. Lasse og hans tidl. nabo har lavet stativer til håndkværnene. Ove har 

malet dem.  

• Kim har som sædvanligt ydet en fantastisk indsats med at slå græs både mm. Vores græsslåningsmaskine har 

fået skiftet batterier.  

 

Arrangementer, fremvisninger og formidling 

Arrangementer 

• D. 8. oktober 2023 deltog møllelauget i Møllerforeningens årlige regionsmøde. Denne gang i Ulsted Mølle. 

Som sædvanlig et hyggeligt og inspirerende arrangement, selvom vi var den eneste vandmølle, der deltog.  

Der er nyt møllemøde d. 6. oktober 2024 i Vennebjerg Mølle.   

• Møllelaug/møllekorps var på besøg i Godthåb Hammerværk d. 7. september 2024.  

• Der skulle have været afholdt stort kulturarrangement Vox Live 2024 i Huul Mølleområdet sammen weekend 

som vores traditionelle åben-hus-arrangement på Dansk Mølledag, men Vox Live blev aflyst, hvorfor vi valgte 

at gennemføre alligevel. Det endte dog med at vi måtte aflyse i sidste øjeblik, da Vokslev Vingård måtte trække 

sig pga. sygdom.   

• D. 29. september deltog møllelauget i Aalborg Kommunes Grøn Familiedag 2024 i Halkær.  



 

 

 

 

 

Side 2 af 3 

Fremvisninger 

Vi har kun haft 3 fremvisninger siden sidste generalforsamling:  

• Fremvisning i forb. med temadag arrangeret af Dansk Naturfredningsforening  

• Privat fødselsdagsarrangement  

• Vodskov Møllelaug 

Men Huul Mølleområdet har haft besøg af mange forskellige foreninger og grupper, som bare kommer og hygger 

sig. Så mange, at der er umuligt at nævne dem alle. Vi har tidligere skønnet, at området besøges af 8.000-10.000 

personer hvert år. Det er nok ikke helt ved siden af.  

Lavvuerne benyttes også. Ikke tit - men ofte.  

Formidling 

Kim sørger for at informationskasserne hele tiden er fyldt op med brochurer.  

Huul Møllelaug og Vokslev Samråd støtter udgivelsen af Nibe Guiden hvert år. Vokslev Kultur- og Natursti, Vokslev 

Kalkværk og Huul Mølle er beskrevet i Nibe Guiden, som bliver trykt og omdelt i 5.000 eksemplarer. Nibe Guiden 

ligger rundt omkring i lokale butikker, Nibe bådehavn, Nibe Campingplads, Nibe Museum mm.  

Huul Møllelaug har taget initiativ til at vind- og vandmøllerne i Aalborg Kommune mødes 2 gange hvert år for ud-

veksling af fundraisings-, formidlings- og/eller drifts-erfaringer. Vi var værter ved gruppens første møde foråret 2024. 

Næste gang er 22. oktober i Vodskov Mølle.   

Vi har tegnet et gratis bronze-medlemskab i Destination Nord, som har sagt ja til en samlet formidling af alle vind- 

og vandmøller i Aalborg Kommune.   

Hvis man ønsker at følge arbejdet i møllelauget, så lægges bestyrelsesreferaterne løbende op på vores hjemme-

side, ligesom man kan følge Huul Mølle på vores Facebook-side. Facebook-siden følges pt. af 648 personer, så 

medlemspotentialet er til stede.   

Færdigrestaureringsetapen indeholder også en formidlingsdel. Formidlingsdelen omfatter opsætning af en 50” info-

skærm, hvor der vil kunne vises 7 forskellige videoer: 

• Livet i Binderup Å 

• Planter og dyreliv i Huul Mølleområdet 

• Geologien i Huul Mølleområdet 

• Danske vandmøller 

• Huul Mølles historie 

• Huul Mølles teknik  

• Restaureringen af Huul Mølle 

 

Medlemmer 

Medlemstallet de sidste år har været følgende:  

• 2020: 130 medlemmer 

• 2021: 130 medlemmer 

• 2022: 119 medlemmer  

• 2023: 125 medlemmer 

• 2024: 125 medlemmer 

 

Møllekorps 

Møllebestyrelsen sender løbende orienteringer til møllekorpsets 22 medlemmer. Orienteringer til møllekorpset er 

fast punkt på bestyrelsesdagsordenen.  

D. 7. september var møllekorpset på udflugt til Godthåb Hammerværk. 10 personer deltog.  

Møllekorpset deltog ved Grøn Familiedag 2024, som blev afholdt 29. september.  

Næste sommer skal møllekorpset i gang med det, de faktisk har meldt sig til. Holde møllen åben for publikum om 

eftermiddagen i alle sommerweekenderne.  
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Nabogrunde 

Vokslev Kalkværk 

Huul Møllelaug har i årets løb indgået kontrakt med Naturstyrelsen, således vi har råderet og vedligeholdelsesan-

svar for græsarealet ved udstillingshuset – incl. udstillingshus, multtoilet mm.  

Udstillingshus er blevet renoveret, så det nu er muligt at indtage sin kaffe eller madpakke i ly og læ. Så nu er det et 

madpakkehus. Vi har selv nedtaget lofter, vægge og el-installationer. Det lokale murerfirma Henrik Hansen har 

muret, pudset og malet. Nibe Installationsforretning har lavet nyt LED-lys. Projektet er sponseret af Aalborg Kom-

munes Landdistriktspulje og Sparekassen Danmark.  

Vi mangler at lave ventilationshuller i bagmuren, male træværket og lægge nogle fliser foran åbningerne.   

Naturstyrelsens gamle plancher og udstillingsgenstande er foreløbig sat i depot til senere anvendelse.    

Vores lavvuer er ved at være meget jordslået, så vi overvejer at erstatte dem med shelters. Det bliver sandsynligvis 

næste års projekt.   

Fredning af Binderup Ådal og Huul Mølle-området 

Dansk Naturfredningsforening har indledt en fredningssag af Binderup Ådal og Huul Mølleområdet. Aalborg Kom-

mune er gået med ind i fredningssagen. I flg. det første udkast skal der fredes 157 ha. I det forslag, som skal politisk 

behandles i oktober, er Huul Mølle omfattet af fredningsforslaget også.  

Vi har endnu ikke set det endelige fredningsforslag, men vi er ikke uvenlig stemt overfor en fredning af Huul Mølle.  

Binderup Å 

Aalborg Kommune har modtaget kr. 16,6 mio. til fjernelse af spærringen ved Binderup Mølle, samt en genslyngning 

af 2,0 km af Binderup Å. 70 % er EU-midler. 30 % er nationale midler fra Fiskeristyrelsen. Det er et projekt, kom-

munen har arbejdet for at få gennemført siden 2010.  

Det betyder fuld faunapassage gennem hele Binderup Å, som også er en såkaldt kalkstrøm. Det særlige ved kalk-

strømme er det klare og kolde vand, som løber til vandløbet fra sprækker i det omkringliggende landskab som 

primært består af kalk. Lystfiskere fra hele verden valfarter til de klare kalkstrømme, som der kun findes omkring 

300 af - i hele verden.  

Forbedring af Binderup Å og fredningen kommer til at få enorm indflydelse for antallet af turister til Huul Mølle.   

Mølledam 

Der er stadigvæk problemer med tilsanding ”mellem broerne” ved stemmet mellem mølledammen og faunapassa-

gen. Aalborg Kommune har renset lidt op for flere år tilbage, men tilsandingen fortsætter selvfølgelig. Vi har haft 

tilsandingen på dagsordenen nu i mere end 2 år, og vi har haft fat i Aalborg Kommune et utal af gange.  

Da Kultur- og Naturstien blev lavet, blev det besluttet, at kommende oprensninger af mølledammen skulle foretages 

og betales af ejerne, men mølledammen har ingen ejer, så matriklen tilhører Kongen. Vi forventer ikke, der kommer 

en afklaring, før fredningen er gennemført.  

   

Økonomi 

Vores økonomi pt. ser i øvrigt rigtig fornuftig ud. Foreningens kasserer vil fremlægge og gennemgå regnskabet.  

 

Øvrigt  

Sidste års formandsberetning sluttede således: Lad os håbe, at sidste restaureringsetape er skudt i gang, når vi 

mødes til næste generalforsamling. Det kom heldigvis til at holde stik.  

Vi er så heldig at have en hel fantastisk bestyrelse, som alle yder en fantastisk indsats. Vores bestyrelsesmøder er 

altid noget, jeg ser frem til med glæde. Med meget få hænder opnår vi fantastiske resultater. Jeg håber vores 

fantastiske samarbejde vil fortsætte i 2025. Tusind tak for samarbejdet.  

Jeg vil slutte med også at sige tak for godt samarbejde til møllekorps, menige medlemmer, håndværkere og andre 

samarbejdspartnere.  

Lad os håbe, at vi på næste generalforsamling kan sige, at vi er lykkedes med det, vi satte os for – for 17 år siden.  


